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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

لطفا برای ما تحقیق نکنید

فاطمه رجبی
روزنامهنگار

با یک حســاب سرانگشتی می توان فهمید که 
تا الان دست کم 30 میلیارد تومان هزینه انجام 
تحقیق و تفحص در مجلس  بوده است. تازه این 
خوش بینانه ترین حالت ماجراست و با میانگین 
هزینه 250 میلیون تومانــی برای هر تحقیق به 
دســت آمده، درحالی که به گفته نماینده های 
مجلس هزینه بعضی از این تحقیقات گرانبها به 
بیشــتر از یک میلیارد تومان می رسد و  نتیجه؟ 

تقریبا هیچ!
 با خودمان که تعــارف نداریم، راز مگویی هم 
نیســت که بســیاری از  ابزارهایی که در اختیار 
مجلس قــرار دارد تا بــه وظیفــه نظارتی اش 
رســیدگی کند، ماننــد اســتیضاح و تحقیق و 
تفحص، در  بســیاری از مواقع به ابــزاری برای 
بازی های سیاســی و به دســت آوردن انواع  و 
اقسام امتیازها بدل شده است. البته مخالفت با 
 این کارها هم دقیقا همین کارکرد را پیدا کرده،  
اگر ماجــرای تحقیق و تفحص از شــهرداری را 
در روزهای منتهی به انتخابات  ســال   92 مرور 
کنیــم، می بینیم که از دســتور خارج شــدن 
تحقیق و تفحص آن زمانــی که بهترین فرصت 
برای این کار به نظر می  رســید تا چه حد شائبه 
سیاســی کاری به وجود آورد. البته اگر قرار بود 
آن تحقیق و تفحص هم به سرنوشت بقیه موارد 
مشابه  اش دچار شود، یعنی یک خرج کلان روی 
دست مردم بگذارد و بعد که انتخابات تمام شد 
اصلا نفهمیم در 12 سال سکانداری شهرداری از 
سوی قالیباف چه بر مدیریت شهری رفته است، 
همان بهتر که از دســتور کار خارج شد، حداقل 
در همین  یک قلم نزدیک به 250 میلیون تومان 

صرفه جویی کردیم. 
فکر نکنید که دل خود نماینده ها از این وضع 
خون نیســت.  یادمان نمی رود کــه در روزهای 
آخر مجلس نهم کاســه صبر دهدشتی نماینده 
آبــادان لبریز شــد و از تریبــون مجلس گفت: 
  »تاکنون هیچ کــدام از پرونده هــای تفحص و 
شــکایات های ارجاعی بــه قوه قضائیه منجر به 
محکومیت و مجازات نشــده است،  پس ما برای 
چه تحقیق می کنیم؟ برای چه هزینه می کنیم؟ 
وقت خودمان و مردم را بــرای چه می گیریم؟« 
اینها دقیقا سوالاتی  اســت که ما از نماینده های 
مجلس داریــم و در آخر هم من بــه نمایندگی 
از خودم می گویم که مــا اصلا تحقیق و تفحص 
نخواستیم،  شما به همان قانون گذاری بپردازید، 
ما هم از قوه قضائیه مــی خواهیم اگر خطایی از 

کسی سر زد خودش ورود کند.

یادداشت

 انتقاد مطهری از برنامه 
»حالا خورشید«

علی مطهــری، نایب رئیس مجلس شــورای 
اســلامی نســبت به انتشــار اخباری درباره 
اظهاراتش درباره نرخ بنزین واکنش نشان داد و 
آن را شیطنت رسانه ها خواند. او در اینستاگرام 
خود در یادداشتی نســبت به انتشار اخباری 
درباره اظهاراتش نوشــت: »در جلسه دانشگاه 
اصفهان به مناسبت 16 آذر در پاسخ به سوال 
یکی از دانشجویان گفتم به خاطر جلوگیری از 
قاچاق بنزین بهتر است بنزین دونرخی شود، 
مثلا تا 80 لیتر در ماه  هزار تومان و از آن بیشتر 
مبلغی بالاتر. بعد گفتم حدس می زنم مردم هم 
موافق باشند، چون به مصلحت کشور است، اما 
برخی خبرگزاری های عوام فریب و فرصت طلب 
و نیز صداوســیما در برنامه »حالا خورشید« 
خبر را از قول من به این صورت منتشر کردند:   
»حدس می زنم مــردم موافق افزایش قیمت 
بنزین هستند.«  اینجاست که فرق یک رسانه 
متعهد با یک رسانه غیرمتعهد آشکار می شود.«

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار با دست اندرکاران کنگره شهدای استان خراسان جنوبی:  

 دشمن در تهاجم به معنویات نیز
 همچون جنگ سخت، شکست خواهد خورد
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آیت الله جوادی آملی از مراجع تقلید در دیدار فرمانده انتظامی استان قم گفت: »وقتی جوانان 
بیکار و منبع درآمدی نداشته باشند، به سوی اعتیاد کشیده می شوند، این درحالی است که عده ای 
موش صفت فقط درحال ذخیره کردن ذخایر طلا و ارز هستند.« او همچنین از نظام پولی و مالی 
بانک ها انتقاد کرد و بیان داشــت: »معاملات ربوی تأثیر منفی در اعتقــادات و باورهای دینی و 

همچنین کسب روزی حلال دارد.«

آیت الله عبدالله جوادی آملی:  

 عده ای موش صفت
 فقط درحال ذخیره کردن 
ذخایر طلا و ارز هستند
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محل هـای  اتاقـی ،  هـر  در 
کنيـد   مشـخص  را  امـن 
) مثـلًا زیـر یـک ميـز محکم 
یـا  سـتون ها  کنـار  یـا 
آنهـا(.  مجـاور  دیوارهـای 

بیانات رهبــر معظم انقلاب اســلامی در 
دیــدار دســت اندرکاران کنگره  شــهدای 
استان خراسان جنوبی که در تاریخ ۱۴ آبان 
۹۷ برگزار شــده بود، صبح روز گذشــته در 
محل این همایش در بیرجند منتشــر شد. 
ایشــان در این دیدار، استان خراسان جنوبی 
را اســتانی مؤمن خیز و عالم پرور خواندند و با 
تجلیل از سابقه حضور پر شــور و موثر مردم 
این اســتان در نهضت انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس، گفتند: »امروز بزرگداشت شهیدان 
از بهترین و شــریف ترین کارهاست و کشور 
به آن احتیاج دارد.« رهبر انقلاب اســلامی با 
اشاره به تهاجم خطیر دشــمنان در مسائل 
معنوی افزودند: »البتــه رویش های انقلاب 
در سراسر کشور محسوس است و با تلاش و 
گسترش این رویش ها، دشمن در تهاجم به 
معنویات نیز همچون جنگ سخت، شکست 
خواهد خورد.« ایشان با تاکید بر لزوم برگزاری 
باکیفیت بزرگداشت شهیدان و ثبت و ضبط 

خاطرات و شرح احوال آنان گفتند: »شهیدان 
عزیز در زمان حیاتشان با جان خود وارد میدان 
دفاع شدند و امروز با هویت و معنویت خود از 
کشور و اســلام دفاع می کنند، بنابراین دفاع 
مقدس تمام شدنی نیســت و یک حقیقت 
درحال پیشرفت اســت.« در بخشی دیگر از 
متن بیانات رهبر معظم انقلاب آمده اســت:   
»سال ۴۲ که هیچ خبری در آن جا از مسائل 

نهضت وجود نداشــت، بنده آمــدم آن جا و 
مسائل نهضت را روی منبر مطرح کردم، یک 
استقبالی و جوشش درونی ای از مردم مشاهده 
شــد که واقعا تعجب آور بود! نشــان دهنده 
علاقه مندی اینها بود. خب بحمدالله در دوران 
دفــاع مقدس هم خیلی تــلاش کردند، کار 
کردند و دو هزار و اندی شهید؛ غیر از جانبازها 
و آزادگان و مفقودالاثرها و مانند اینها، بیش از 

دو هزار نفر، این استان شهید داده؛ آن شهدایی 
که مشخصند؛ و امیدواریم که ان شاءالله برکات 
این شهدا شــامل حال مردم استان و آینده  
استان و روحیه  استان بشود.« حضرت آیت الله 
خامنــه ای در بخش دیگری از بیانات شــان 
آورده اند:   »امروز کشور ما به بزرگداشت اینها 
احتیاج دارد. تهاجم دشمنان در سطح مسائل 
معنوی، بسیار خطیرتر و مشکل سازتر است از 
سطح مسائل عادی و حملات سخت و مانند 
اینها؛ و تلاش دشــمن، امروز این است. البته 
همچنان  که در زمینه  فشــار سخت و جنگ 
سخت، دشمن ناکام مانده، در این جا هم ناکام 
مانده، در این جا هم بحمدالله، رویشِ انقلابی 
در کشور به طور محسوسی مشاهده می شود، 
لکن این به تلاش احتیاج دارد؛ این با تلاش، 
این جور شــده و اگر تلاش بود، این رویش ها 
ادامه پیدا خواهد کــرد و پیش خواهد رفت و 
ان شاءالله پیش خواهد رفت، در این تردیدی 

نیست.«

 از حواشی و حوادث  دلسرد نشوید
حجت  الاســلام  و 
معزی،  المســلمین 
نماینده رهبر معظم انقلاب در 
هلال احمــر خطــاب بــه 
امدادگــران گفت: »همچون 
گذشته بدون توجه به حواشی و حوادث دلسرد کننده 
فعالیت کنیــد و بدانید که با خــدا معامله می کنید. 
جمعیت هلال احمر به عنوان یک سازمان داوطلب محور، 
با حضور موثر و حیاتی داوطلبان، جوانان و امدادگران، 
همواره در حــوادث گوناگون، با روحیه ایثار و فداکاری 
خود به عنوان نخستین مجموعه خدمت رسان، به ارایه 
کمک به آســیب دیدگان پرداخته است .تلاش های 
بی منت امدادگران و نجاتگران جمعیت هلال احمر قابل 

تقدیر است.«

 وای اگر قدرت سیاسی
 بر قدرت اجتماعی حاکم شود

عضو هیأت  عماد افروغ، 
علمی پژوهشگاه علوم انسانی و 
مطالعــات اجتماعــی گفت: 
»دانشجویان به عرصه قدرت 
دارنــد،  تعلــق  اجتماعــی 
درحالی که قدرت اجتماعی به شیوه هایی تضعیف شده، 
بار دیگر باید جنبش دانشجویی کشور به صورت فردی و 
گروهی فعال شــود. هر قدرت سیاســی که شــکل 
می گیرد، برای خود موضوعیت می یابد و یادش می رود 
که ابزار بوده است. قدرت اجتماعی باید همواره ناظر بر 
قدرت سیاسی باشد. دانشجو به قدرت اجتماعی تعلق 
دارد. دانشگاه و اساتید دارای قدرت اجتماعی و سیاسی 
میانی است. وای اگر قدرت سیاسی بر قدرت اجتماعی 
حاکم شود. بهترین حالت عموم و خصوص مطلق است 
که قــدرت اجتماعی، قدرت سیاســی را دربرگیرد. یا 
حالت خوب دیگر عموم و خصوص من وجه که براساس 

واقعیت است.«

گلایه پلیس از مدیریت شهری تهران 
 درباره تصمیمات یک سویه 

با بار ترافیکی
رضا  محمد  ســردار 
پلیس  رئیس  مهماندار، 
راهنمایــی  ورانندگی تهران 
بــزرگ  گفــت: »ما بــا هیچ 
تصمیمی در شــهر مخالف 
نیستیم، اما برخی از موضوعات 
مانند ترافیک موضوعی چند جانبه است و چند سازمان و 
نهاد در این رابطه مسئول هستند. درخصوص ترافیک هر 
تصمیمی گرفته شود و هر اتفاقی بخواهد بیفتد، باید هم 
شهرداری به عنوان متولی تهیه زیرساخت و هم پلیس 
به عنوان مدیریت ترافیک در این تصمیمات نقش داشته 
باشند. اگر پلیس با برخی تصمیمات در حوزه ترافیک 
مخالفت می کند، به دلیل این اســت که روال آن طی 
نمی شــود. هر گونه تغییر در ایــن حوزه ها باید به طور 
قانونی در شــورای ترافیک مطرح و در آن جا با حضور 
کارشناســان و پلیس بحث و تبادل نظر شــود و بعد از 
 این کــه تصمیــم گرفته شــد، آن اقدام یــا تغییرات

 انجام شود.« 

 

مدیرکل روابط عمومی جمعیت هلال احمر در  واکنش به 
اخبار منتشر شده درباره جابه جایی  دبیرکل و استعفای دو تن 
از مدیران این  جمعیت، اولویت در این موضوع را حراســت از 
 نام و اعتبار این جمعیت مردمی اعلام کرد و  گفت: »برکناری 

دبیرکل تصمیم یک شبه نبود.« 
اســماعیل رمضانی روز سه شــنبه در گفت وگو  بــا ایرنا با 
بیان این که انتخاب دبیــرکل در جمعیت  هلال احمر طبق 
موازین قانونــی از اختیارات  رئیس جمعیت اســت، گفت: 
»جابه جایی آقای  محمدی نســب بر همین اســاس و برای 
ارتقای  ماموریت های ســازمانی انجام شده است، اما  برخلاف 
آن چه در رسانه ها منتشر شــده، این  یک تصمیم ناگهانی و 
یک شــبه نبوده، بلکه از  حدود دوماه پیــش مذاکرات در این 
خصوص  در جریان بوده اســت.«  وی درباره استعفای دو تن 

از مدیران جمعیت  نیز با تأکید بر این که ادامه فعالیت یا عدم 
 فعالیت حق شخصی افراد است، افزود:  »با توجه  به عدم تمایل 
این مدیران بــرای ادامه همکاری  پــس از مذاکرات صورت 
گرفته، سرپرست هایی  از میان مدیران باسابقه همان حوزه ها 
برای  این دو معاونت )معاونت آمــوزش و معاونت بین الملل( 
منصوب شده اند.«  رمضانی در مورد نکات مطرح شده از سوی 
 مشاور سابق اقتصادی جمعیت )که دیروز  استعفا کرد( تأکید 
کرد:»هرگونه تصمیم درباره  فعالیت های اقتصادی هلال احمر 
در آینده به  صورت شفاف، طبق موازین قانونی و تحت  نظارت 
ســازمان های ذیربط صورت خواهد  پذیرفت و پس از بررسی 
و قطعیت اطلاع  رسانی می شــود.«  مدیرکل روابط عمومی 
جمعیت هلال احمر با  یادآوری این که این جمعیت یک نهاد 
مردمی و  اعتماد به آن بخشی از سرمایه اجتماعی کشور  است، 

تأکید کرد: »از انتقادات دلسوزانه  استقبال می کنیم، اما نباید با 
جنجال آفرینی  این اعتماد را مخدوش کرد چرا که درنهایت 
 به زیان مردم و آسیب دیدگان از حوادث تمام  می شود. بنابراین 
طرح هر ادعای اثبات نشــده  ای در فضای عمومی رسانه ای 
 که موجب بی  اعتمادی به این جمعیت شــود، دور از صواب

  خواهد بود.«  وی ادامه داد: »همه فعالیت های جمعیت هلال 
 احمر زیر نظر دســتگاه های نظارتی و مسئول  انجام می شود 
و چنانچــه نکته ای در این  فعالیت ها وجود داشــته باشــد، 

گزارش های  لازم از سوی آنها ارایه خواهد شد. «
رمضانی ضمن دعوت اصحاب رســانه بــه  پیگیری ماجرا 
از مبادی رســمی و پرهیــز از  پخش اطلاعات تأیید نشــده 
 گفت: »گزارش های  دقیقی در این زمینــه در آینده نزدیک 

منتشر  می شود.« 

مدیرکل روابط عمومی هلال احمر:   

برکناری دبیرکل هلال احمر تصمیم یک شبه  نبود گاه
ن

»تا حــالا بــالای ۱۰۰ تحقیق و تفحص توســط مجلس 
انجام گرفته و هیچ کدام به نتیجه نرســیده است، زیرا روش 
اشــکال دارد و مســیر غلط را رفته ایم. ما ۴۰  ســال اســت 
که در کشــور این حرف هــا را می زنیم و مدیــران را عوض 
می کنیم.« این بخشی از حرف های مسعود پزشکیان، نایب 
رئیس مجلس شــورای اســلامی در برنامه »بدون توقف« 
بود. البته او نخســتین کســی نیســت که درباره تعداد زیاد 
 تحقیق و تفحص هــای بدون نتیجه در خانــه ملت اعتراض

 کرده اســت، خیلی های دیگر هم حرف هایی مانند او زده اند 
و از قضا رقم های بســیار عجیب تری هــم از تعداد تحقیق و 
تفحص های بی نتیجه مجلس ارایه داده اند، مثل  رنجبرزاده که  
سال گذشته گفت:   »از ۳۶۵ مورد تقاضای تحقیق و تفحص 

از مجلس اول تاکنون، فقط ۲۶ مورد به نتیجه رسیده است.«
البته برای این که دقیق تر بفهمیم کارنامه مجلس شورای 
اســلامی در زمینه تحقیق و تفحص از نهادها و دستگاه های 
مختلف چطور بوده، نیاز به آمار دقیق تری داریم. مهر ماه امسال 
مجلس گزارشــی آماده کرد که در آن آمده بود: »در مجموع 
9 دوره مجلس 365تقاضا برای تحقیق و تفحص مطرح شده 
 که از این تعداد 118مورد به تصویب مجلس رســیده و کلید

 خورده است. به علاوه از این 118 تحقیق و تفحص به تصویب 
رسیده، درنهایت 64 مورد منجر به قرائت گزارش در مجلس 
شده و از این تعداد هم درنهایت 26 مورد به قوه قضائیه ارجاع 
شده است.« این یعنی فقط 7درصد پروژه های تفحص مجلس 
از دستگاه ها، از سوی مجلس تمام و کمال انجام شده است. اما 
احتمالا برایتان جالب خواهد بود که اگر بخواهیم به موضوع 
منطقی نگاه کنیم، ایــن 26 پرونده هم بــه نتیجه مطلوب 
نرســیده، چون بعد از این که مجلس کار تحقیق و تفحص را 
به سرانجام می رساند  تازه نوبت به قوه قضائیه می رسد. نتیجه 
کار مجلس به دستگاه قضا می رود و اگر این دستگاه احساس 
کند که نتیجه تحقیقات نماینده های مردم نشان دهنده بروز 
تخلف و جرمی بوده، باید وارد عمل شــود و برخورد کند. به 

گفته علیرضا رحیمی، نماینده مردم تهران، تعداد پرونده هایی 
که درنهایت موجب ورود قوه قضائیه شده اند، به انگشتان یک 
دست هم نمی رســد. نه این که فکر کنید قوه قضائیه بررسی 
کرده و متوجه تخلفی نشده است، بلکه این پرونده ها هنوز هم 
مفتوح هستند، چون با رفتن نماینده هایی که خواهان تحقیق 
بوده اند و افتادن آب ها از آسیاب ها، دیگر کسی نتیجه ماجرا را از 

قوه قضائیه پرس وجو نکرده است.
مشت نمونه خروار

احتمالا هر کدام از ما وقتی اسم تحقیق و تفحص به گوشش 
بخورد، می تواند چند مورد را نام ببرد، اما همین ما بعید است 
یادمان بیاید که نتیجه تحقیق و تفحص ها  حتی آن دسته که 
خیلی هم پرسروصدا بودند، چه شد. یکی از نمونه هایی که خیلی 
هم ابعاد وسیعی پیدا کرد، ماجرای تحقیق و تفحص از دانشگاه 
آزاد بود که وقتی کلید خورد حاشیه های زیادی پیدا کرد، اما 
 هنوز که هنوز اســت، خبری از نتیجه این تحقیق و تفحص 
نشده است. شاید بتوان رتبه دوم در زمینه تحقیق و تفحص های 
جنجالی اما بدون نتیجه را به تحقیق مجلس از بنیاد شــهید 

اختصاص داد. تحقیقی که باعث دعوای رسانه ای زیادی شد 
و خیلی ها را به جان هم انداخت، اما خبری از نتیجه آن نشد . 

چرا راه دور برویم، به تازگی ماجــرای تحقیق و تفحص از 
خودروسازها کلید خورد، اما با توجه به حرف و حدیث هایی که 

درباره آن وجود دارد، بعید است به جایی برسد.
دور ریز اسکناس در قالب تحقیق و تفحص

مســأله فقط این نیست که به نتیجه رســاندن تحقیق و 
تفحص چقدر اهمیت دارد و می تواند به وظیفه نظارتی مجلس 
کمک کند، یکی از ابعاد مهم ماجرا هم این است که چقدر از 
جیب مردم برای این کار هزینه می شــود و بعد بدون نتیجه 
می ماند. انجام تحقیق و تفحص دســت كم به 6ماه و حداكثر 
یك ســال زمان نیاز دارد و نیز براي انجام تحقیق مبالغي هم 
هزینه مي شود كه به گفته نمایندگان مجلس،  هر تحقیق و 
تفحصي به طور متوسط حدود 250میلیون تومان لازم دارد، 
 تا به نتیجه برسد. یعنی تاکنون تحقیقات بی نتیجه مجلس از 
دستگاه ها بیشتر از30میلیارد تومان هزینه روی دست مجلس 

گذاشته است .

بررسی »شهروند« نشان می دهد در تمام 39 سال گذشته فقط 7 درصد از تحقيق و تفحص های مجلس به نتيجه رسيده است

این تحقیق و تفحص ها،  تحقیق و تفحص  می خواهد
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